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نگـــــره
 فیبرنوری پروژه ای که 

وزارت ارتباطات می گفت 
دولت روحانی بلد نیست!

دولت ، بارها وعده ها و اظهارنظراتی  
در حوزه اینترنت و فضای مجازی داشته 
که این روزها در جامعه مورد بحث است 
و حتی ویدئوهای آن در شبکه های 
می شود.  دست به دست  اجتماعی 
گسترش زیرساخت های اینترنت و به 
ویژه پروژه فیبرنوری در سراسر کشور 
گرفته تا وعده اینترنت رایگان و همچنین 
آزادی دسترسی به شبکه های اجتماعی 
مسائل بودند که دولت سیزدهم در 
خصوص آن صحبت می کرد اما روند امور 
طی یک سال گذشته نشان می دهد که 
بخشی از وعده ها جنبه عملیاتی به خود 
نگرفته  است. چه اینکه تمایل مردم به 
داشتن اینترنت ثابت نیز در سه ماهه دوم 
سال نسبت به سه ماهه کاهش داشته و 
آنهایی که آذری جهرمی وزیر پیشین را 
به ناکامی در این حوزه متهم می کردند؛ 

امروز خود با این مساله مواجهند. 
  باید منتظر ماند؟

هرچند این ریزش خیلی شدید نیست 
اما از آنجا که بنابر اعلام وزارت ارتباطات 
پروژه فیبرنوری آغاز شده تا مشکلات 
حوزه اینترنت ثابت را حل کند، انتظار 
می رفت همان طور که وزیر ارتباطات 
اعلام کرده این پروژه، نسخه شفابخش 
توسعه اینترنت ثابت باشد، اما آمارهای 
چند ماه اخیر نشان می دهد اتفاق خاصی 
در این بخش نیفتاده است. شاید باید 
منتظر ماند و دید در آینده این نسخه 
چطور عمل می کند. اکنون بیش از ۱ 
میلیون و ۸۰۰ هزار پوشش فیبرنوری 
آماده واگذاری به کاربران است، اما از 
این تعداد ۳۶۳ هزار کاربر برای استفاده 
از فیبرنوری اقدام کرده اند. یکی از دلایلی 
که این پروژه با اقبال عمومی روبه رو نشده 
است، به قیمت تجهیزات موردنیاز برای 
اتصال )مودم( برمی گردد که سازمان 
تنظیم مقررات اعلام کرد درصدد است با 
همکاری پست بانک، مودم با تسهیلات 
ویژه به مردم ارائه کند تا برای استفاده از 
فیبرنوری مشتاق شوند. متوسط هزینه 
تمام شده برای اتصال به فیبرنوری 

چیزی حدود ۳ میلیون تومان است. 
  ریزش مشترک های اینترنت 

ثابت 
تنظیم  سازمان  ادواری  گزارش 
مقررات که مربوط به ۳ ماه دوم ۱۴۰۱ 
است، در بخش اینترنت سیار اما تعداد 
مشترکان از ۱۰۱ میلیون عبور کرده 
است در آمار مربوط به سه ماه نخست 
امسال، تعداد مشترکان ۹۷ میلیون و 
۸۳۹ هزار مشترک گزارش شده بود 
که حکایت از افزایش بیش از ۳ میلیون 
مشترک پهن باند سیار دارد. ضریب 
نفوذ اینترنت سیار در کشور اکنون به 
بیش از ۱۲۰ درصد رسیده است. در 
این گزارش نمی توان جزئیات مربوط به 
هر ماه را استخراج کرد و آمار برای هر ۳ 
ماه یکبار است. اما با توجه به اینکه تجربه 
کاربری نشان می دهد میزان اختلال  
و محدودیت  دسترسی به اینترنت در 
بخش اینترنت ثابت بیشتر است، کاربران 
به سمت استفاده از اینترنت همراه و 
تهیه سیم کارت های جدید رفته اند. 
آمار مربوط شهریور سال گذشته در 
بخش اینترنت ثابت تعداد کاربران را ۱۰ 
میلیون و ۶۶۱ هزار نفر اعلام کرده، در 
این آمار تازه که مربوط به پایان شهریور 
۱۴۰۱ است، تعداد کاربران ۱۰ میلیون و 
۹۷۹ نفر گزارش شده است. در یک سال 
گذشته با درنظر گرفتن تمام نوسانات در 
بخش اینترنت سیار و ثابت، تنها ۳۰۰ 
هزار نفر به جرگه استفاده کنندگان از 
اینترنت ثابت پرداخته اند. »عدم توسعه 
گذشته،  دولت  در  ثابت«  اینترنت 
دلیلی است که معمولا برای توجیه 
عقب ماندگی این بخش اعلام می شود. 
البته با گذشت ۱۴ ماه از آغاز به کار دولت 
سیزدهم هنوز شاهد توسعه در این بخش 
نبوده ایم. در آمار مربوط به سال ۱۴۰۰، 
تعداد مشترکان تلفن ثابت )دایری( 
۲۹ میلیون و ۲۵۰ مشترک بوده که 
اکنون این عدد به ۲۹ میلیون و ۳۴۳ 
هزار نفر رسیده است.  تعداد مشترکان 
پهن باند سیار در شهریور سال گذشته 
۹۰ میلیون و ۳۵۴ هزار مشترک بوده 
و در یک سال گذشته حدود ۱۱ میلیون 
کاربر به مشترکین باند پهن اینترنت 
سیار افزوده شده است. وزارت ارتباطات 
دولت سیزدهم بارها اعلام کرده بود، 
توسعه اینترنت سیار کار ساده ای است و 
به همین دلیل است که در دولت گذشته 
چشمگیری  پیشرفت  سیار  اینترنت 
داشته و اینترنت ثابت به عقب رانده شده 
است. آمار یک ساله توسعه ارتباطات در 
دولت سیزدهم این فکر را در ذهن متبادر 
می کند مسیری که این وزارتخانه برای 
توسعه اینترنت در پیش گرفته، به همان 
شکلی پیش می رود که در گذشته به 
آن انتقاد می کرد؛ توسعه اینترنت سیار 
سرعت گرفته و اینترنت ثابت در همان 
بخشی که بوده در حال درجا زدن است. 

  آرمان ملی : با زندان غریبه نیست، سال ها همسرش در 
زندان بود چنانکه خودش هم می گوید:» از ابتدای ازدواج زندان و 
بعد از انقلاب، ماندن ایشان در مجلس و جبهه رفتن های زیاد.« 
عفت مرعشی همسر آیت ا... هاشمی را نمی توان تنها در قالب 
همسر یک مقام عالی رتبه کشور معنا کرد، چراکه نقش زیادی در 
تحولات کشور ایفا کرده است. او سختی های زیادی تحمل کرد 
اما هیچگاه گلایه نکرد و پیش از این گفته بود: » تا یادم هست 
همیشه با سختی مواجه بودیم که البته در آن شیرینی هایی نیز 
دیده می شد، چه قبل و چه بعد از انقلاب، روزهایی که آقای 
هاشمی را دستگیر می کردند و من تا چند هفته خبر نداشتم، 
او را به کجا برده اند، باید در به در به دنبال ایشان می گشتم و 
مورد شماتت دیگران هم قرار می گرفتم، هفت بار این وقایع و 
دستگیری های ایشان تکرار شده بود، باید زندگی بدون ایشان 
و با سه بچه در ابتدا و سپس پنج بچه در دوره آخر را تحمل 
می کردم به نحوی که بچه ها، فشاری را حس نکنند و کمبودی را 
از ناحیه نبودن پدرشان نداشته باشند، این وضعیت سخت بود، 
زمان های دستگیری در منزل هم از روزهای بسیار سخت بود، 
البته با پیشنهاد آشیخ اکبر به خانواده های زندانیان سیاسی هم 
رسیدگی می کردم، و وقتی وضع آنها را می دیدم و با آنها زندگی 
خود را مقایسه می کردم، می دیدم که وضع ما به مراتب بهتر 
است و بخشی از درآمد متوسط مان که خرج زندگی می شد را 
به آنها می رساندم تا در سختی نباشند.« البته عفت مرعشی 
تکالیفی برای خود در نظر داشت که درباره آنها توضیح داده بود: 
» فعالیت امثال ما در حد شرکت در مجالس انقلابی و آموزش 
مساجد و هیئت ها و بعضا ملاقات با مراجع و علما برای پیگیری 
حل مشکل زندانیان سیاسی و رسیدگی به خانواده های زندانیان 
سیاسی بود. تحمل مشکلات و نبود همسر و پرکردن جای پدر 
برای بچه ها و رسیدگی به وضعیت تحصیلی، تربیتی و اجتماعی 
آنها در کنار مدیریت اقتصادی منزل و تمام کردن ساختمان نیمه 
ساخته آشیخ اکبر از کارهای من در دوره قبل از انقلاب بود.« او 
در اوایل انقلاب هم روزهای آرامی نداشت وخودش گفته بود: » 
بعد از انقلاب تا تثبیت انقلاب و نبودن امنیت و ترورها، نگران 
امنیت آشیخ اکبر و بچه ها بودم و درخواست های مردم برای حل 
مشکلاتشان از من، که بعضا کاری هم نمی توانستم برای آنها 
انجام بدهم، اذیتم می کرد و ناراحت می شدم . « اکنون دو فرزند 
او در زندان هستند؛ مهدی که مدت هاست دوران محکومیتش را 
سپری می کند و فائزه که گفته شده در جریان اعتراضات بازداشت 

و به اوین منتقل شده است. 

  عفت مرعشی نامه نوشت
عفت مرعشی دیگر مانند زمان بازداشت همسرش در رژیم 
گذشته جوان نیست و سن و سالی از او گذشته است اما بانوی ۸۷ 
ساله هنوز دغدغه دارد که در این راستا به مقام معظم رهبری نامه 
نوشت. در این نامه که در ارگان رسانه ای حزب کارگزاران منتشر 
شده، ضمن انتقاد از عدم صدور مجوز برای عفت مرعشی برای دیدار 
با دخترش آمده است: » در ۸۷ سالگی هنوز مانند جوانی، میانسالی 

و پیری چه قبل و بعد از انقلاب منتظر خبر از زندانی ام. انگار این 
موضوع با من عجین است و باید تحمل کنم. فائزه طبقه بالای منزل 
ما زندگی می کند، اکثر شـب ها برای رسیدگی به من، اتاق کناری 
من می خوابد. صبحانــه را با من می خورد و می رفت. عصرها چند 
ساعتی سری می زد و به پیاده روی می رفت، ولی خود را برای خواب 
می رساند. با امر و نهی مهربانانه، مرا وادار به راه رفتن برای کارهای 
روزه مره خود می کرد که از پا نیفتم. او به جامعه اطراف خود حساس 
بود و حساس تر به امور زنان، به صورتی که از اوایل پیروزی انقلاب 
نگران سبک زندگی زنان بود و ســعی می کرد که مسئولان را از 
افراط  و تفریط نسبت به زنان پرهیز دهد.« در بخشی از این نامه آمده 
است: »آخر چرا باید با زندانیان و نزدیکان زندانی چنین رفتارهایی 
شود؟ من از آیت ا... خامنه ای می خواهم که نه به عنوان رهبری و 
بلکه به عنوان کسی که از ۶۰ سال پیش با او همزیستی و همکاری 
در مبارزه داشتیم می خواهم که حقوق آنها و خانواده ها رعایت شود. 
به چه دلیل فائزه نباید بیش از یک ماه با خانواده خود ملاقات داشته 
باشد یا از تلفن محروم شود؟ کلیه زندانیان اعم از اینکه مرتکب 
جرمی شده باشند و در مرحله تحقیقات مقدماتی قرار داشته 
باشند و متهم به ارتکاب جرم باشند یا حتی مرتکب جرمی شده 
باشند، طبق قانون حق ملاقات و بازدید، بستگان خود را دارند، جزو 
حقوق اولیه آنان است و اگر بازپرس نخواهد که ملاقات داشته باشد 
باید کتبا دلیل آن را به زندان و زندانی و وکیل و بستگان اعلام کند. 
هنوز حتی اجازه داشتن وکیل را به او نداده اند، زندانی باید بتواند 
با بستگان درجه یک مادر، همسر، فرزندان خواهر و برادر ملاقات 
داشته باشد و حتی اگر شخص دیگری بخواهد با او ملاقات داشته 
باشد، می تواند درخواست خود را با دلیل به بازپرس، زندان یا… ارائه 
نماید. این در صورتی است که بازپرس پاسخگو نیست!؟ به خدا در 
دل و جانم نیست هیچ جز حسرت دیدارش. به امید رفتار انسانی و 

اسلامی که همین رفتارهای مهربانانه مشکلات را حل می کند. «
  چرا نامه نوشت؟

 به نظر می رسد دلیل نگارش نامه عفت مرعشی به مقام معظم 
رهبری به روابط آیت ا... هاشمی با مقام معظم رهبری مربوط باشد. 
آیت ا... هاشمی توضیح داده بود: »  ما از جوانی با هم دوست بودیم. 
من پنج سال از آقای خامنه ای بزرگ ترم. اولین ملاقات ما در درس 
خارج آیت ا... داماد بود که با هم آشنا شدیم؛ ایشان از من کوچک تر 
بود؛ بعد هم رفاقت ها عمیق و در دوران مبارزه خیلی عمیق تر شد 
و بعد از انقلاب دیگر زیادتر شد. وی ادامه داد: در همه کارها با هم 
کار می کردیم؛  در جنگ و در هر جا که شما فکر می کنید تا امروز ما 

همین ارتباطمان هست.« 

 »آرمان ملی« لزوم گفت وگو در جهت حل مشکلات جامعه را بررسی می کند

حلقهواسطمعتدلبرایگفتوگو
    جهانبخش محبی نیا: چهره هایی نظیر ناطق نوری به صحنه بیایند 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: بسیاری معتقدند که گفت وگو، 
شنیده شدن صدای مردم و اقدام برای حل مشکلات و مطالبات 
آنها می تواند موجبات ایجاد آرامش در جامعه را فراهم آورد.  از 
همین جهت است که پس از پیشنهاد رئیس دستگاه قضا مبنی 
بر گفت وگو در جامعه بسیاری از چهره ها و شخصیت ها از آن 
استقبال کردند. اما نکته مهم اینجاست که این گفت وگوها ابتدا با 
افرادی موثر میانه رو که صدای مردم را می شنوند و مطالباتشان را 
می دانند صورت گیرد تا در نهایت به نتیجه ای موثر منجر شود. لذا 
بهتر این است که در جهت وحدت و انسجام کسانی در گفت وگو 
پیشقدم شوند که در جامعه و نزد مردم پایگاهی دارند و سخنشان 

تاثیر گذار است. 
  میانه روی در گفت وگو 

اعتدال و میانه روی مساله ای بوده که همواره از سوی بزرگان 
و دلسوزان انقلاب و نظام بدان تاکید شده است. امری که هرچه 
بیشتر مسائل بر مبنای آن پیش برود می توان شاهد روند بهتر 
و موثر امور بود و بالعکس هر اندازه که از دایره میانه روی و 
تعادل خارج شویم روند امور بیش از ایجاد رضایت؛ نارضایتی 
به بارمی آورد. لذا اگر نگاهی به رویکرد دولت های اخیر و برخی 
دستگاه ها در سال های اخیر نسبت به روند امور در جامعه داشته 
باشیم خواهیم دید که هر جا عملکردها به نحوی بوده که تاثیرات 
مفید و موثر خود را در جامعه و زندگی مردم داشته؛ مردم نیز به 
نوبه خود از دولت، رویکردها و اقداماتش حمایت کرده اند. اما هر 
زمان عملکردها به نحوی نبوده که رضایت جامعه را برانگیزد 
جامعه واکنش نشان داده و به هر نحوی این نوع نارضایتی و بعضا 
اعتراض خود را نمایان ساخته است. در نتیجه به نظر می رسد که 
اصل ماجرا مساله ارتباط جامعه با دولت و مجموعه حاکمیت 
است. هرچه اقدامات و عملکردها باعث رضایت جامعه شود هوای 
روابط جامعه و دولت گرم خواهد بود؛ اما هرچه برخی اقدامات 
در حوزره های مختلف برای مردم جای سوال و ابهام باشد یا 

موجبات نارضایتی  آنها را فراهم سازد شاهد بروز برخی اختلافات 
و اعتراضات هستیم. با این حال همین که در این شرایط صحبت 
از گفت وگو در جامعه می شود قدمی رو به جلو است که باید آن 
را به فال نیک گرفت. اما مساله اینجاست که این گفت وگو باید 
چگونه و به واسطه چه افراد یا جریاناتی صورت پذیرد؟ به نظر 
می رسد که در این بین باید یک حلقه واسطی میان جامعه و 
نهادهای حاکمیت وجود داشته باشد که بتوانند مطالبات و 
نارضایتی های جامعه را به مسئولان برسانند و از آن طرف پاسخ 
مسئولان و نظراتشان به دغدغه های مردم را نیز به جامعه منتقل 
کنند. لذا به نظر می آید که حضور افراد دلسوز میانه رو که از سویی 
مطالبات و دغدغه های روز آمد جامعه را بداند و از سوی دیگر 
بتواند روابط مطلوبی با حاکمیت برقرار کند می تواند گره گشای 
برون رفت از شرایط فعلی باشند. قدر مسلم استفاده از ظرفیت 
چهره هایی میانه رو مثل حجت الاسلام ناطق نوری، آیت ا... سید 

حسن خمینی، حجت الاسلام سید محمد خاتمی و چهره های 
سیاسی دیگر در این راه بسیار مثمرثمر خواهد بود. 

  نخبگان معتدل به میدان بیایند
یک نماینده ادوار مجلس اظهار داشت: جامعه ایران دچار 
سیکل معیوب سیاسی و اجتماعی شده است که عدم تحمل 

یکی از نشانه های آن است. عوامل متعددی موجب شده است 
که مردم نسبت به حاکمیت، اعتماد مطلوب را نداشته باشند.  

جهانبخش محبی نیا درباره اهمیت گفت وگو میان معترضان 
و حاکمیت و شنیده شدن صدای اعتراض در داخل 

دانشگاه ها گفت: مسئولانی باید به دانشگاه بروند 
که نمایندگی تام دولت را داشته باشند. به نظر 
من وزیر علوم باید مسئولیت پاسخگویی 
به دانشجویان را برعهده بگیرند. از نظر من 
مسئولان وزارت علوم در این زمینه کاملا 
تعلل دارند. وی افزود: از سویی بخشی از 

اعتراضات هم مورد دستبرد قرار گرفته و آن طیفی که نگاه 
اصلاحی و تعاملی ندارند، دنبال این هستند که به هر نحوی 
اعتراضات را به اغتشاش بکشانند این تحلیلگر مسائل سیاسی 
درباره شیوه تعامل مناسب با معترضان برای پایان دادن به 
اعتراضات، بیان کرد: بخشی از این عدم تعادل و نامتجانس 
بودن طرفین و اینکه رَه به گفت وگو نمی برند به این برمی گردد 
که صدای ملت شنیده نشده است.  محبی نیا اظهار کرد: وقتی 
دلسوزان جامعه و نخبگان، مردم را به گفت وگو و نظام را به سعه صدر 
دعوت می کنند،  افرادی در درون لشکر خودی دنبال دشمن گشته و 
دلسوزان را متهم می کنند. باید جلو این افراد گرفته شود و در مقابل 
نخبگان معتدل به میدان بیایند مثلا شخصیتی مثل ناطق نوری 
و سایر افرادی که چهره ملی و مذهبی دارند به صحنــــه بیانید 
و گفتمان معتدلی را در کشور مدیریت کنند. 
من معتقدم که فضای کشور را با ورود این 
افراد می توان آرام کرد. وی تصریح کرد: 
بدون شک ورود افراد معتدل، خوش 
نام، محبوب و افراد خارج از قدرت و 
حتی نیروهایی که در خارج از کشور 
هستند، ولی به  انقلاب اسلامی علاقه 
دارند، در تغییر فضای کشور تاثیر 

مثبتی دارد.  

 حسین کنعانی مقدم در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

دولت در مسائل مبهم از ظرفیت قانون 
اساسی استفاده کند

 نتیجه  گفت وگو و قابلیت اجرایی آن 
باید مورد بررسی قرار گیرد

آرمان ملی-  سهیل ثابت: این روزها بسیاری از 
مقامات، مسئولان، شخصیت ها و چهره های سیاسی 
برای برون رفت از شرایط فعلی و ایجاد آرامش در جامعه 
به یک نکته مشترک اشاره می کنند و آن هم بحث ایجاد 
گفت وگو در جامعه است. اما همین مساله نیز با ابهاماتی 
روبه رو است که اساسا این گفت وگو قرار است میان چه 
کسانی انجام شود؛ به چه نتایجی برسد و در نهایت 
ضمانت اجرا و عملیاتی شدن آن چه خواهد بود؟ البته 
در اینکه گفت وگو امر بسیار مطلوب و مبارکی در جامعه 
است شکی نیست اما قدر مسلم اگر نوعی شفاف سازی 
در خصوص چگونگی و شرایط این گفت وگوها در سطوح 
مختلف داده شود بسیار بهتر می توان از این ظرفیت 
استفاده کرد. در این راستا برای بررسی لازم و گفت وگو 
در جامعه، مناسب بودن شرایط و بستر جامعه برای این 
امر و نوع مواجهه جامعه با آن »آرمان ملی« با حسین 
کنعانی مقدم، فعال سیاسی اصولگرا و دبیرکل حزب سبز 

به گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 
  چندی است که در جامعه و از سوی مقامات، 
شخصیت ها و چهره های سیاسی بر لزوم گفت وگو 
تاکید می شود؛ اساسا این مساله و روند آن در 

جامعه را چگونه ارزیابی می کنید؟
من معتقدم که گفت وگو ابتدا باید تعریف شود که 
اساسا به چه معناست؟ یعنی قرار است موافقان و مخالفان 
با یکدیگر گفت وگو کنند؛ نخبگان با یکدیگر به گفت وگو 
بپردازند؛ مردم با مردم صحبت کنند یا در حول یک 
موضوع خاص باید این گفت وگو شکل بگیرد؟ البته 
باید مشخص شود این موضوع چیست و چه کسانی 
می خواهند پاسخگو باشند.  اساسا در این گفت وگو 
پاسخگویی وجود دارد یا اینکه صرفا بیان برخی از مسائل 
است. قاعده گفت وگو این است که طرفین گفت وگو باید 
مشخص شوند که چه کسانی هستند و موضوع چیست و 
اینکه می خواهند از این گفت وگو چه نتیجه ای بگیرند و 
این نتایجی که گرفته می شود قابلیت اجرایی و عملیاتی 
شدن دارد یا خیر. لذا ظاهرا خیلی مجهول و مبهم در 
این خصوص بحث می شود. به نظر می رسد که باید ما در 
بحث گفت وگوی ملی که مطرح می کنیم ابتدا جناح های 
سیاسی کشور که حرف هایی برای گفتن دارند در افکار 
عمومی به عنوان قاضی مطالب خود را مطرح کنند و 
حاکمیت نیز باید به گفتمانی که خیر و صلاح کشور در آن 
است پاسخ مثبت دهد. اگر نقد و نصیحتی وجود دارد و اگر 
برنامه ای مطرح می شود و اصلاح این موضوع مورد توجه 
است نیز مطرح گردد.  در غیر این صورت به نظر می رسد 
که گفت وگویی که مطرح می شود یک تعارف سیاسی 

باشد تا یک واقعیتی که بتواند مشکل گشایی کند. 
  اساسا با توجه به شرایط فعلی  فکر می  کنید 
جامعه گفت وگو را می پذیرد و این مساله در حال 

حاضر برای حل مسائل پاسخگو خواهد بود؟
در شرایطی که التهاب، اغتشاش و ناامنی وجود دارد 
یا شرایط سیاسی غبارآلود است گفت وگو به نتیجه 
نمی رسد. چرا که همه در یک موضعی قرار دارند که 
نسبت به یکدیگر خصومت دارند  و این بستر فعلا بستر 
مناسبی نیست. باید اجازه دهیم فضا مقداری آرام شود و 
سپس بحث های کرسی  های آزاد اندیشی را از دانشگاه ها 
و گفت وگوی ملی از احزاب را شروع کنیم. در غیر 
این صورت فکر می کنم که از این موضوع به نتیجه ای 

نخواهیم رسید. 
  از دیدگاه شما ارکان حاکمیت مثل دولت یا 
مجلس چه میزان می توانند در شکل دهی به این 

گفت وگو ها تاثیر گذار باشند؟
من معتقدم که دولت نباید در بحث گفت وگوی ملی 
دخالت کند، چراکه این موضوع به احزاب، تشکل ها، 
جریانات سیاسی و نخبگان کشور بازمی گردد. اگر دولت 
یا هر مجموعه دیگری بخواهند در این نوع گفت وگوها 
دخالت کنند این گفت وگوها فرمایشی شده و نتیجه ای 
هم نخواهد داد.  دولت اگر می خواهد در این موضوع 
حرکتی رو به جلو برای حل مشکلات داشته باشد در 
مواردی که محل اختلاف است و  به قانون اساسی رجوع 
کند و بحث همه پرسی را در برخی از مسائل مثل برجام 
به همه پرسی بگذارد. ما یک همه پرسی در این خصوص 

بگذاریم .
بحث  گذشته  سال های  در  این  از  پیش    
گفت وگوی ملی مطرح بود که از جانب برخی 
نمایندگان مجلس دهم نیز دنبال شد، اما توفیقی 
نیافت؛ اساسا چقدر می تواند ضمانت کرد که این 
گفت وگوهایی که مطرح می شود در نهایت به نتیجه 

موثر و مطلوبی برسد؟
در آن دوران از سوی آقای خاتمی بحث آشتی ملی 
مطرح شد که خود من جزء مخالفان این مساله بودم 
و گفتم مردم ما با هم قهر نیستند که بخواهند آشتی 
کنند. چیزی که بحث ماست گفت وگوی ملی است که 
باید موضوع و محورهایش کاملا مشخص شوند که راجع 
به چیست و چه کسی قرار است این گفت وگو را پیش 
ببرد. هیچ پیش شرطی هم نباید در گفت وگو مطرح 
شود. بعد هم اگر این گفت وگو به راهکار رسید حاکمیت 
در مسیر اصلاح امور در چارچوب قانون اساسی حرکت 
کند. بالاخره قانون اساسی میثاق ملی است و از حول و 
حوش اینکه چرا قانون اساسی با ظرفیت هایی که دارد 

اجرا نمی شود دولت باید پاسخگو باشد.  

 همسر آیت ا... هاشمی رفسنجانی برای آزادی فائزه نامه نوشت
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 مردم سیستان 
 و بلوچستان 

تجزیه طلب نیستند

    

 ایجــــاد 
فضای گفتمانـــی  

 کارشناس دینی در مراسم بزرگداشت میلاد عبدالعظیم 
حسنی )ع( گفت: دیر به فکر روشنگری و ایجاد فضای گفتمان 
افتادیم، باید در رسانه ها فضا برای گفت وگو و پاسخ به 
شبهات ایجاد و از اجرای برنامه های یکسویه خودداری شود. 
حجت الاسلام ناصر رفیعی گفت: راه حل برون رفت از شرایط 
کنونی کشور ایجاد فضای گفتمان، آگاه سازی و بصیرت است 
تا به این طریق راه برای جولان دشمنان با شایعه افکنی و 
جنگ رسانه ای مسدود شود. باید با روشنگری و آگاه سازی 
افراد به خصوص جوانان را جذب کرد، وقتی چنین کارهایی 

کمتر انجام می گیرد، مشکلات نیز پیش می آید. 

  بسیاری از دشمنان مترصد استفاده از فضای کشور 
هستند. معین الدین سعیدی، نماینده چابهار در مجلس 
گفت:  ما از مقامات خواستیم از خانواده هایی که اعضای آنها  
بی گناه کشته شده آن هم در استانی که همواره مردمش 
پیشگام در حراست از مرزهای ایران عزیز بوده و هستند، 
دلجویی کنند. ما هرگز شاهد هیچ فعالیت خدایی ناکرده 
تجزیه طلبانه و اغتشاشگرایانه در سیستان و بلوچستان 
نبوده ایم، این مردم هیچکدام شان تجزیه طلب نبوده و 
نیستند بسیاری از کسانی که کشته شدند هیچ نسبتی با 

اغتشاشات نداشتند. 

  مصطفی هاشمی طبا، فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: آقای 
لاریجانی که برای سخنرانی به قم رفته بودند به ایشان دشنام 
دادند یا علیه آقایان هاشمی رفسنجانی و سید حسن خمینی 
فحاشی کردند. بی ادبی را برخی از مسئولان شروع کردند و اولین 
نفر نیز توسط آقای احمدی نژاد بی ادبی ها شروع شد. باید گفت 
چرا برخی مسئولان و افراد سن بالا رفته  بی  ادبی می کنند. وی 
خاطرنشان کرد: شعار ایران می دهیم اما  برای وحدت ایران کاری  
نکرده ایم. این چند روزه باز ملیت قوی شده اما، باید به ملیت توجه 
شود. ما هم نژاد و اعتقادات مختلف داریم. باید در عین کثرت به 

وحدت دست پیدا کنیم . باید همدلی و همراهی ایجاد کرد.

دوشنبه 
1401 .08 .09
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 چرا
  برخی افراد  

بی ادبی می کنند؟ 


